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INTERPELLASJON FRÅ KJARTAN HAUGSNES - KAN VAKSDAL VERTE EIN «HVITE BUSSER» - 
KOMMUNE?  
 
 
Frå Kjartan Haugsnes, SV, ligg det føre slik interpellasjon: 
 
9. april 2019 er det 79 år sidan Tyskland innvaderte Noreg og 2. verdenskrig kom og til oss.  
 
Historia om 2. verdenskrig er ei historie om dei store slaga, generalane, Pearl Harbour og 
austfronten. Men historia – kva var egentlig 2. verdenskrig – er historia om folkemordet. Det første 
industrielle massedrap av menneske, i Warshawa – ghettoen, i Stutthof, Treblinka og Auschwitz – 
Birkenau. 6 millionar jødar vart drepne over heile Europa. 773 jødar vart deportert frå Noreg og 38 
kom heim. Over halvparten av nordmenn som døydde i tyske konsentrasjonsleiarar var jødar.  
 
Antisemittismen og ideane som gjorde det mogleg å myrde 6 millionar menneske lever diverre i 
beste velgåande. Det er dei same tankane som myrda AUFarar på Utøya 22. juli, som drap 50 
muslimar i bøn på øya Christchurch 14. mars 2019  
 
I statsbudsjettet for 2019 vart det vedteke frå regjeringa å bevilge midlar til haldningsskapande turar. 
Kamp mot rasisme, fascisme og nazisme går gjennom kunnskap.  
 
Hvite busser skriv dette på eigen heimeside: “Det er en stor glede å lese at regjeringen har bevilget 
penger for å støtte holdningsskapende turer. i statsbudsjettet står det «midler som klasser kan søke 
på for å dekke inntil 1/3 av utgiftene til skoleturer i regi av «Hvite Busser» el, som en del av stratgi 
mot antisemittisme fra skoleåret som starter i august 2019″.  

Dette vil helt klart gjøre det lettere for foreldrene og elever som står på med dugnader for å gi klassen 
anledning til å reise med de hvite bussene. Dette er penger som skolene kan søke om, der tilskuddet 
skal kunne dekke opp til 1/3 av kostnadene.  

Det vil komme nærmere retningslinjer på hvordan man kan søke på disse midlene, og hvor man skal 
rette søknaden. Denne økonomiske støtteordningen er et viktig signal om at skoleturene anses å ha 
stor betydning for å bygge gode holdninger blant ungdom. I Hvite Busser kaller vi det 
«holdningsberedskap».  

Denne økonomiske støtteordningen vil kunne få stor betydning for at kravene i Gratisprinsippet om at 
alle skal være med, vil bli oppfylt, uavhengig av om familiens økonomi er god eller ikke.”  
 
Som ein kan lese tek ordningen til frå skuleåret 2019/2020  
Ein kan lese meir om Hvite busser her: www.hvitebusser.no  
 

http://www.hvitebusser.no/


Spørsmål til Ordførar.  
Vil ordførar ta initiativ til at Vaksdal kommune vert ein “Hvite Busser” kommune?  
 
Forslag til vedtak.  
Vaksdal kommune søker om midler til å gjennomføre tur med elevar frå Dale Barne og Ungdomsskule 
gjennom “Hvite busser” eller tilsvarande, skuleåret 2019/2020. 
 
 

Kommunestyret - Sak 24/2019 
 

KOM - Behandling: 
Interpellanten fekk ordet først for å fremja interpellasjonen. 
 
Ordførar gav slikt svar: 
Ordføraren ser positivt på initiativet frå Kjartan Haugsnes om å arrangera elevturar med føremål å 
auka ungdomar si innsikt om Holocaust og haldningar mot antisemittisme, rasisme og nazisme. 
 
Haugsnes sin argumentasjon for slike reiser støttar eg fullt ut, og eg treng difor ikkje gjenta dei i dette 
svaret. Både som far og mangeårig lærar i ungdomsskulen ser eg også verdien av slike 
haldningsskapande tiltak, som dessverre trengst i aukande grad i befolkningen – både i Noreg og 
resten av Europa. 
 
Etter å ha undersøkt litt meir om saka, ser eg at det også er ein operatør til som tilbyr liknande 
elevturar: Aktive Fredsreiser.  Kanskje det finst fleire. 
Eg har også fått informasjon frå ungdomsskulen i Modalen, som på treårig dugnadsbasis har 
finansiert og gjennomført slike reiser, i deira tilfelle vellukka tur for alle ungdomsskuleelevane med 
tanke på ein tur kvart tredje år.  Sidan våre ungdomsskulekull er langt større, kan det for vårt 
vedkomande berre vera aktuelt for avgangselevar. 
Pris pr elev er avhengig av kor omfattande turopplegg ein tingar. 
Men ein pris på minst 6000 kr. pr elev må påreknast.  I tillegg kjem eit minimums antal 
lærarar/foreldre. 
Dersom ein får full utteljing på søknad om statleg tilskot, vil prisen kunna verta redusert med ein 
tredel. 
 
Vurderinga av dette må sjåast på frå fleire sider: 
Når på året ein slik tur bør leggjast (jfr. ungdomsskulen sine årsplanar). 
Korleis slik tur kan fullfinansierast og handsamast i høve til reglane for gratisprinsippet i grunnskulen. 
Kor ofte slike turar bør gjennomførast, slik at alle elevane får dette tilbodet før dei går ut av 10. kl.. 
Kor stor vekt det skal leggjast på deltaking, evt. alternativt opplegg på skulen for dei som vel ikkje å 
delta på ein slik tur. 
 
Ut frå desse betraktningane kjem eg med følgjande framlegg til vedtak i dag: 
 
Framlegg til vedtak: 
Vaksdal kommunestyre ser positivt på tanken om å søkja om statlege midlar til elevturar med «Hvite 
Busser» eller tilsvarande turoperatørar med same føremål. 
Før endeleg vedtak vert gjort vert administrasjonen beden om å utarbeida framlegg for korleis og når 
slike elevturar kan gjennomførast i framtida. 
Framlegget må innehalda: 

· Faglege planar for innarbeiding av slike turar i ungdomsskulen sine årsplanar. 
· Økonomiske alternativ for kommunen og foreldra for finansiering av slike turar. 



 
Endeleg framlegg til avgjerd om denne saka skal fremjast til kommunestyremøtet 17. juni 2019. 
 
 
Det vart så opna for debatt. 
 
 
Kjartan Haugsnes trakk sitt framlegg til fordel for ordførar sitt framlegg.  Det vart røysta over 
framlegget som låg i svaret frå ordførar - dette vart samrøystes vedteke. 
 
 

KOM - Vedtak: 
 
Vaksdal kommunestyre ser positivt på tanken om å søkja om statlege midlar til elevturar med «Hvite 
Busser» eller tilsvarande turoperatørar med same føremål. 
Før endeleg vedtak vert gjort vert administrasjonen beden om å utarbeida framlegg for korleis og når 
slike elevturar kan gjennomførast i framtida. 
Framlegget må innehalda: 

· Faglege planar for innarbeiding av slike turar i ungdomsskulen sine årsplanar. 
· Økonomiske alternativ for kommunen og foreldra for finansiering av slike turar. 

 
Endeleg framlegg til avgjerd om denne saka skal fremjast til kommunestyremøtet 17. juni 2019 
 
 

 
 
 
 
 


